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MATHIÁSZ-BÁL

Az utóbbi hónapokban a lap 
elején sokszor közreadtunk, 
kalendáriumszerűen, évfor-
dulókról, fontos történelmi 
eseményekről, népi megfigye-
lésekről szóló rövid informá-
ciókat, most is igyekezünk a 
lapot színesíteni mindezek-
kel. 2022 decemberében 
elsősorban a hónaphoz kö-
tődő népi megfigyelésekre, 
hagyományokra, szokásokra 
szeretnénk felhívni olvasóink 
figyelmét.

December az év tizenket-
tedik, 31 napos hónapja a 
Gergely-naptárban. Neve a 
latin dec (‚tíz’) szóból szár-
mazik, utalva arra, hogy ere-

detileg ez volt a tízedik hónap 
a római naptárban, mielőtt a 
január és február hónapokat 
hozzáadták az évhez. 140 
környékén kapcsolódott be 
Jézus születésének napja, 
melyet végül 350-ben Gyula 
pápa szentesített rendeleté-
vel, tehát ettől kezdve tekint-
jük december 25-ét a Megvál-
tó születésnapjának. 

December 4.  
Borbála napja

A Borbála-nap hiedelmei és 
szokásai hasonlóak a Lu-
ca-napéhoz, de a magyar 
nyelvterületen csak szórvá-

Kovács István József 

Karácsonyi  
gyertyafények

 
Jön karácsony angyalszárnyon

Betlehemes ének csendül.
Szakad a hó nagy pelyhekben

Télapó szakálla rezdül.
Hódunnába bújt a rét is, 

erdő, nádas, szűz fehérben, 
suhan a szán csilingelve,
 fut a fakó Fut serényen.

 A házakban fények gyúlnak,
 ünnepelnek a családok.
 Szeretet él a szívekben,

 legyünk mind-mind jó barátok,
Kisfenyők csillagot szórnak,
ajándékot vár a gyermek,
 télapónak zsákja nyílik 

örvendjetek minden percnek
 E szép napnak…. csillag éjnek 

hótündér csodát varázsol
 „Béküljön meg minden ember”
Legyünk együtt vagy akárhol.

Karácsonyi gyertyafények, 
járjátok be a világot!

Legalább most e szentestén
 legyünk békés jó-barátok!

Katonatelepi

KÖZÜGYEKKatona Zsigmond

VIII. évfolyam 12. szám | 2022. DECEMBER MEGJELENIK HAVONTA BORBÁS, KATONATELEP, SZOLNOKIHEGY, TALFÁJA ,TÖREKVÉS, ÚRRÉT, VACSIHEGY HÍREIVEL

2022 novembere és az eddig eltelt decemberi napok nem a 
legvidámabb időszakok közé fog tartozni a legtöbb család 
életében, nemcsak közvetlen környezetünkben, hanem világ-
szerte. Ez a december és természetesen az egész Karácsony, 
kicsit meg fogja változtatni életszemléletünket, szétzilál sok 
családi és baráti köteléket és nem annyira az újjászületés-
ről, hanem inkább a túlélésről, a türelemről és sokaknál az 
elmúlásról fog szólni. Igaz, az idén talán nem fog hiányozni a 
lassan már hagyományként megrendezett Karácsonyfa állítás 
Katonatelep főterén, a vidám évbúcsúztatók is visszafogottak 
lesznek (ha lesznek!), de bízunk benne, hogy egy év múlva már 
minden a rendes kerékvágásban folyik tovább és ez a lapszám 
mementóként megmarad azok számára, akik olvassák lapun-
kat. Igyekeztünk a lap tartalmát úgy összeállítani, hogy a már 
megszokott tartalmak jelenjenek meg, persze aktualizáltan és 
értékeket közölve, hiszen többet nem tehetünk a nagy prob-
lémák megoldása érdekében., és közöljünk néhány olyan in-
formációt, ami ezekben a vészterhes napokban is támpontot 
nyújthat a továbblépéshez! (Kerényi Z. felelős szerk.)
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ól nyosan terjedtek el. Borbá-
la-napkor nem szabad fonni. A 
Mura-vidéken azért nem nyúl-
nak a rokkához, mert Borbála 
bedobná az ablakon az orsót, 
a fonál kóccá válna, és a mar-
hák lábára tekeredne, azok 
pedig megsántulnának. Nem 
szabad varrni, akárcsak Lu-
cakor, mert bevarrnák a tyú-
kok fenekét. Borbála-napkor 
is jártak kotyolni a fiúk. Mon-
dókájuk végeztével leguggol-
tak a következő felkiáltással: 
„Igy üjje meg a kentek kotlósa 
a tojást!” A Zala megyéből a 
kotyolóvers ismert, melynek 
szövegében keverednek a lu-
cázó, a farsangköszöntő és a 
regölés szövegtöredékei:

December 13.  
Luca napja

Kevés olyan jeles nap van, 
amelyhez annyi hiedelem és 
szokás kapcsolódna, mint 
Luca napjához. Ez a nap 
éppúgy alkalmas volt termé-
kenység varázslásra, mint 
házasság-, halál- és időjárás-
jóslásra, bizonyos női munkák 
tiltására, valamint a lucaszék 
készítésére.

Akárcsak a téli ünnepkör 
más napjain, ilyenkor is jósol-
tak az első látogatóból a vár-
ható állatszaporulatra. „Ha 
Luca reggelén férfi jár ná-
lunk, akkor a szaporodás bika 
lesz, s ha nő jár leghamarább 
nálunk, akkor a szaporodás 
ünő lesz. Luca nap reggelén, 
mikor felkelünk, mindig vár-
juk, hogy ki jő leghamarább 
nálunk. Hogy a báránykák 
nyőstények lesznek, s a bor-
júcskák ünőcskék lesznek, vaj 
bikák lesznek” E napon a cél 
elsődlegesen a tyúkok ter-
mékenység varázslása volt. 
Ehhez kapcsolódott a nők 

munkatilalma is. Országszer-
te úgy tartották, ha ezen a 
napon fonnának vagy varrná-
nak, akkor ezzel bevarrnák a 
tyúkok fenekét. A praktikák, 
mágikus eljárások és szöve-
gek a tyúkok szaporaságát, 
tojáshozamának növekedését 
igyekeztek elősegíteni.

„Luca napján sok mindent 
megcsináltunk, hogy szeren-
csing legyik az aprojószágho. 
Éjjel, 12 órakor megpiszka-
fáztuk a tyúkokat, hogy jól 
tojjanak. Ha nem vót tojás, 
aszt montuk: Nem jól pisz-
kafáztunk! Az ősszel eltett 
ágas-bogas, újas tingirit (= 
tengeri, kukorica) Lucanap-
ján reggel és karácson más-
napján etettük meg, hogy sok 
legyík belőlük, jól szaporogy-
gyanak” (Forrás: Arcanum)

December 16. 
140 éve született 

Kodály Zoltán 

Kodály Zoltán a 20. század 
egyik legnagyobb hatású ze-
neszerzője, zenepedagógusa 
és népzenekutatója 1882. 
december 16-án született 
Kecskeméten. Bár a városból 
korán elkerült, élete végéig 
kecskemétinek vallotta magát, 
s a város is magáénak érzi a 
kodályi hagyatékot: itt jött lét-
re az ország első ének–zenei 
általános iskolája, a Kodály 
Iskola, s itt működik a világ-
hírű Kodály Intézet is. Kodály 
Zoltán legkorábbi zeneművei 
az 1890-es években keletkez-
tek; utolsó műveit 1966-ban 
komponálta. E hosszú és ter-
mékeny évek alatt zeneművek 
százait írta különböző hang-
szerekre és számos zenei mű-
fajban. Stílusára nagy hatással 
voltak gyűjtőútjai és a magyar 
népzene tanulmányozása, va-

lamint Debussy zenéje. (bő-
vebben: www.kodaly.hu)

December 21.   
Tamás napja

E naphoz néhol férjjósló 
praktikák kapcsolódnak. 
Többnyire azonban arról ne-
vezetes, hogy ilyenkor ölik a 
disznót. 

Az ekkor vágott disznónak 
tamásháj a neve. Kelések 
gyógyítására találták alkal-
masnak. Medvesalján úgy 
tartották, hogy az ezen a na-
pon vágott disznó sózott vé-
rét el kell tenni, mert alkal-
mas a köszvény gyógyítására 
(Kotics 1986: 34). 

A Mura-vidéken úgy hitték, 
aki ezen a napon disznót öl, 
annak minden évben le kell 
vágnia valamit, mert Tamás 
öl, elpusztítja valamelyik ál-
latát.

December 27.  
János napja

E naphoz a borszentelés szo-
kása kapcsolódott, mely a 
borvidékeken máig él. Kecs-
keméten a Mathiász János 
borrend szervezésében zajlik 
minden évben, megáldva a 
helyi termelők borait. A szen-
telt bornak is – mint minden 
egyéb szentelménynek – mági-
kus erőt tulajdonítanak. Beteg 
embert és állatot gyógyítottak 
vele. Öntöttek a boroshor-
dókba is, hogy ne romoljon el 
a bor. Szólásként él a Szent 
János áldása, a búcsúzáskor 
megivott utolsó pohár borral 
kapcsolatosan. A János név 
gyakorisága és a karácsonyi 
ünnepkörben való naptári he-
lye miatt is kedvelt névünnep. 
Az István-köszöntőkhöz ha-
sonlóan igen sok változatban 
él a magyar nyelvterületen.

Forrás: sokszínű vidék- 2
4

.hu

KATONATELEPI KÖZÜGYEK
Kiadó: Falu-és Tanyabejáró Alapítvány (6000 Kecskemét, Talfája tanya 40.)

Felelős kiadó: Kovács Mária Klára kuratóriumi elnök

Alapító szerkesztők: ? id. Tóth Viktor, Borsos Mihály, Kisberk Hella

Felelős szerkesztő: dr. Kerényi Zoltán; Olvasószerkesztő: Kovács Klára

Rovatvezetők: dr. Kerényi Zoltán (Kertünk-házunk), Kisberk Hella, Marsa Tímea (Oktatás, óvoda), Szentesi Zoltán, 

Kovács Péter(Sport), Laczay András, dr. Finta József (hit és erkölcs),  dr. Serfőző Katalin,  

Baksa-Nagysolymosi Andrea (Egészségügy), Makai Krisztián (Vállalkozás),  Turai Laura  (kultúra),  

Lázár János (Kecskemét Katonatelepi Ifjúságáért Alapítvány), Héjjas János (Polgárőrség), Kovács Klára (Közélet)

Nyomdai munka: Pendeprint Kft. Nagykőrös. Készült 1100 példányban
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Idei évben is Mathiász-bál
November 19-én is-
mét ünnepi díszbe öl-
tözött az iskola sport 
csarnoka, hiszen eljött 
az ideje a hagyomá-
nyos Mathiász bálnak. 
220 vendéget fogad-
hattunk, ami azt mu-
tatta, hogy igen sok 
embernek volt kedve 
egy vidám táncos mu-
latságra, szép környe-
zetben, jó zenekarral 
és bőséges svédasz-
talos vacsorával.

Műsorral készült a „Fantasy 
dance company” elnevezésű 
fiatal táncos hölgyekből álló 
formáció, a férfi vendégeink 
legnagyobb örömére.

A továbbiakban iskolánk ta-
nulói is felléptek. Kis-Juhász 
Eszter és Farsang Kata második 

éve tart ugrókötél foglalkozáso-
kat, így a gyerekek már nagyon 
jól pörgetik a köteleket, ügyesen 
és bámulatos módon tudják át-
ugorni. Zenés összeállításukban 
ebből kaphattunk ízelítőt.

A büfé kínálata kifogyha-
tatlan volt, és éjfélkor tombo-

la sorsolást tartottunk, ahol 
wellness üdülési utalványt 
sorsoltunk ki. Köszönjük min-
denkinek a segítséget a bál 
szervezése során, a szülőknek 
a felajánlásokat, a sok tombo-
la ajándékot, a fellépőknek a 
színvonalas műsort, és a ven-

dégeknek, akik belépő jegyet, 
valamint rengeteg tombolát 
vásároltak. A bevételt az iskola 
javára fordítjuk. Természete-
sen jövőre is lesz Mathiász bál!

Összeállította: 
Kisberk Hella 

tagintézmény-vezető

Az iskola ugrókötelesei
Az est zenekara a Römy-duó volt, a vacsorát pedig  

hagyományos módon a Hollógasztro szervírozta
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Az elmúlt hónap bővelkedett 
a fejlesztésekben. Az első 
komolyabb fejlesztés az Irsai 
Olivér utcában valósult meg, 
ugyanis a jogerős építési en-
gedély birtokában megkez-
dődhetett az útépítés. Az Ir-
sai Olivér utcán túl azonban 
valójában érintett a Vadalmá-
tól a Jegenyefa utcáig tartó 
rész is. 

Összesen fél kilométer-
nyi aszfaltos út készült el 
4 négy méter szélességben 
Katonatelepen. Így jelenleg a 
legújabb és legjobb minőségű 
aszfaltozott útszakasz ebben 
az utcában van. A beruházás 
önerős konstrukcióban való-
sult meg, ami annyit jelent, 
hogy az összköltség felét az 
utca lakói, a másik felét pedig 
a város állta. 

Az útépítés költsége 55 mil-
lió forint volt, azaz 27 millió 
500 Ft ot fizetett a város és 
ugyanennyit fizettek az utca 
lakói. 41 család fogott össze 
az utcában hogy az utca asz-
faltozása megvalósuljon tel-
kenként Csaknem 700000 Ft 

ot áldoztak a lakosok a mun-
ka nagyon jó ütemben haladt 
folyamatosan dolgoztak az 
emberek és a gépek a szín-
vonalas kivitelezés a Rimai 
útépítő Kft-nek köszönhető

Fontos megemlíteni, hogy 
egy ilyen beruházás az utca 
lakóinak az összefogása nél-
kül nem tudott volna megva-
lósulni, és hogy egy ilyen ösz-
szefogás létre jöjjön, ahhoz 
kellenek olyan emberek is 
akik az élére állnak az közös 
ügynek és a szervezés orosz-
lán részét felvállalják. Jelen 
esetben Túri Pál és Tholt 
Róbert volt az a két személy, 
akikre az utca számíthatott 
és a szervezést felvállalta. 
A város nevében szeretném 
megköszönni nekik szervező 
munkájukat.   Miközben az 
Irsai Olivér utca megépült, 
aközben pedig a közvilágí-
tás kiépült Katonatelep vas-
úton túli részén. Ugyanis 105 
lámpa került kihelyezésre a 
környező utcákban. 

A tavalyi évben a vezető-
szál került kiépítésre, az idei 

évben pedig a lámpákat sze-
relték fel. A Hosszúnyelűn túl 
az Oporto, a hajnalpír, a Fa-
vorit, a Kunleány, a Furmint a 
Dobokay, Juhfark, Medina és 
az Ezerjó utcákban létesült 
közvilágítás. Mindenhova 
energiatakarékos – alig 21 W 
fogyasztású -, jó minőségű 
Schreder-lámpákat szerel-
tek fel. A beruházást a város 
az MVM Lumen-től rendelte 
meg. A kivitelezést az Euro- 
Vill Kft. végezte. 

A költségeket teljes egé-
szében a város költségveté-
se állta.  A lámpák már ég-
nek, stílszerűen Karácsonyra 
fényárba borult a városrész 
vasúton túli része. 

Katonatelepen és a Törek-
vés faluban az idei évben 
is állítunk karácsonyfát. A 
Törekvés faluban december 
17-én, szombaton 14 órá-
tól, Katonatelepen december 
18-án vasárnap 13,30 órától 
várunk mindenkit szeretettel 
a közös faállításra. Mindkét 
helyszínen forralt bor, tea, 
szaloncukor illetve egyéb fi-

nom édességek várják majd 
a helyieket. Katonatelepen 
14:00 órakor az iskolások 
előadását tekinthetjük meg, 
majd az előadás után közö-
sen feldíszítjük a fát. Fon-
tos, aki tud hozzon magával 
olyan díszt, amit szívesen 
elhelyezne a fán. 

A Törekvés faluban pedig 
a fa feldíszítése után együtt 
énekeljük el a Mennyből az 
angyalt, illetve a Református 
Gimnázium diákjai adnak rö-
vid műsort. Utóbbi helyszín-
re a talfájai tanyavilág lakói 
is meghívást kapnak. 

 Áldott karácsonyt és bol-
dog újesztendőt kívánok a 
14. választókerület lakóinak!

Idén újra meglepődtem 
és konstatáltam, hogy 
mindig rugalmasnak kell 
lennünk és mindig új 
dolgokat kell tanulnunk. 
Felemelő élmény volt az 
augusztusi vásár, az ok-
tóberi vásár pedig már 
a várakozásaim szerint 
alakult. Úgy éreztem, 
hogy kezd kialakulni az a 
törzs csapat, akik folya-
matosan fent tudják tar-
tani az érdeklődést. 

Elindultunk az igazi ve-
gyes piac kialakításának 
irányában. Volt lángos, méz, 
és zöldség is a hagyomá-
nyos a zsibpiaci árusítás 
mellett. Már láttam magam 
előtt a karácsonyi vásár 
képét is. Összesen annyi 
zavart, hogy beindult az on-
line kereskedés is a csoport 
oldalán, és olykor háttérbe 
szorította az esemény szer-
vezését az újabb és újabb 
termékek megjelenése. 

Erősen elgondolkodtam 
rajta, hogy kizárom ezeket a 

hirdetéseket, hiszen a cso-
port nem ezért jött létre, 
nem volt hozzá sem keret 
sem igazi felület, ráadásul 
nem kívántam folyamato-
san csoportadminisztrá-
torként felügyelni a tevé-
kenységeket. Ám végül arra 
jutottam, hogy egyelőre 
szabad utat engedek, lás-
suk hova vezet ez az irány.

És úgy tűnik a megérzé-
sem beigazolódott, mert 
bár a karácsonyi vásárt el-
kezdtem szervezni, de saj-
nos be kellett ismernem, 
hogy a fennálló körülmé-
nyek miatt nem érdemes 
megrendezni az eseményt. 

Az elmúlt két covid év 
után reménykedtem abban, 
hogy idén újra egy igazán 
hangulatos vásárt tudunk 
létrehozni. Ennek előfelté-
tele szerintem a zárt tér, 
ahol az eladók és a vevők 

is kényelmesen tudnak 
nézelődni, beszélgetni. 
Szerettem volna, ha a ter-
mékspaletta kiegészülne 
kézműves ajándékokkal és 
új termékekkel is. De a vál-
ság közbeszólt. 

Már októberben is erős 
kétséget éreztem az iránt, 
hogy ez megvalósítható- e. 
Ám akkor még annyira bi-
zonytalanok voltak a beér-
kező információk, időnként 
túlzónak is éreztem az in-
tézkedéseket és remény-
kedtem, hogy idővel enyhül-
ni fognak a megszorítások. 
Sajnos november végére 
tisztán lehetett látni, hogy 
az iskolának, nem lesz lehe-
tősége fogadni bennünket. 

A jelentkezők száma is 
érthető módon megcsap-
pant, és bár volt még egy 
elképzelésem hova fordul-
hatnék segítségért, de az 

idő szűkössége és a beérke-
ző információk alapján re-
ménytelennek bélyegeztem 
a helyet.  Úgyhogy kényte-
len voltam elfogadni, hogy a 
következő vásár időpontját 
tavaszra kell áthelyezni. 

Viszont az online keres-
kedés folyik, a csoport él. 
Itt az ideje, hogy megta-
nuljam ennek a kereskedé-
si formának a szervezését 
is és átalakítsuk ebbe az 
irányba is a Katonatelepi 
Piac és Zsibvásár oldalát. 
Ahhoz ragaszkodom, hogy 
ezen a felületen, csak Ka-
tonatelepen átvehető ter-
mékek és szolgáltatások 
legyenek, és emellett az 
események szervezésénél 
hirdetési csendet fogok 
beállítani. Ám ennek a két 
funkciónak az összehango-
lása jó és izgalmas feladat 
lesz. Mindannak szem előtt 
tartásával, hogy az igazi a 
személyes piac, ez tartja 
életben a közösséget.

Török Edit

Tavaszi vásár

Dr. Fekete Gábor
önkormányzati képviselő

Novemberi számvetés
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Katonatelep legújabb és – je-
lenleg – legjobb minőségű 
aszfaltozott útszakasza az Ir-
sai Olivér utcában található és 
mintegy 500 méter hosszú. A 
4 méter széles aszfaltút – erő-
sített padkával – a Vadalmától 
a Jegenyefa utcáig húzódik és 
december elejére lett kész. 

Az itt lakók – érthető módon 
– nagyon boldogok, és velük 
együtt örül dr. Fekete Gábor 
képviselő is. 

A beruházás 55 millió forint-
ba került. A pénz felét a város 
költségvetés fedezte, a másik 
felét azonban a lakóknak kel-
lett előteremteni, telkenként 

700 ezer forintot. Ez nem kis 
összeg – mégis, mindenki befi-

zette. A két utcabéli szervező 
Túri Pál és Tholt Róbert volt. 

A döntés előtti időszakot 
„bonyolultnak” nevezték, és 
azt értették alatta, hogy szin-
te naponta változtak a köve-
telmények, és persze az be-
ruházás összköltsége is. Egy 
ekkora beruházásnak kötött a 
műszaki tartalma, jogerős épí-
tési engedély birtokában lehet 
elkezdeni, ám dr. Fekete Gábor 
képviselő mindig a legjobb pil-
lanatban lépett segítőkészen 
közbe, így novemberben meg-
jelenhettek a gépek és elstar-
tolhatott a munka. 

December elején egy egész 
vasárnap délutánt áldoztak 
arra, hogy közösen megünne-
peljék: elkészült az új aszfal-
tút. Csupa mosolygós, boldog 
és elégedett ember gyűlt ösz-
sze a nem hivatalos átadáson: 
közös koccintással és bográ-
csozással ünnepelték az utat 
az ott lakók.

 Már senki sem a múltat – a 
szervezés nehézségeit, az ára-
kat – emlegette, hiszen a vé-
gén ez már nem számít. Ami 
számít az az, hogy az út – első 
osztályú minőségben – elké-
szült. 

Dr. Fekete Gábor így összeg-
zett: – Összefogással Katona-
telepen is minden sikerülhet!

B. J.

ÜNNEPELTEK AZ IRSAI OLIVÉR UTCÁBAN

Kész az aszfaltút!
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Beszélgetés Wesz Péterrel, 
lapunk munkatársával

Szerkesztői előszó: A Katonatelepi Közügyek kultúra rovatá-
nak állandó szerzője Wesz Péter, a városrész lakója. de mégis 
kevesebben ismerik személyét, munkásságát. A „Feri meg a 
Tibi” vidám ironikus sorozatát sokan kedvelik, hiszen az átla-
gos emberek aktuális gondolatait tárja elénk egyszerű nyelve-
zettel és mondanivalóval, figyelembe véve a körülöttük lévő 
világ mindennapjait. Nemrég jelent meg második regénye, 
ezért ennek kapcsán próbáljuk személyét bemutatni, köze-
lebb hozni a helyi közösségnek. A könyvről decemberi lapunk-
ban olvashatnak egy recenziót, ismertetőt a Kultúra rovatban. 
A beszélgetést online folytattuk le és a kérdéseket a felelős 
szerkesztő tette fel. 

– Mióta lakik családjával 
Katonatelepen?

– 2013-ban költöztünk ide, 
azaz jövőre már 10 éve itt 
van az otthonunk, ahol négy 
gyermekünket neveljük, a leg-
kisebb két és fél éves.

– Hol végezte tanulmá-
nyait és milyen szakterüle-
ten szerzett képesítést?

– Minthogy a születési he-
lyem Pécs, kézenfekvő volt, 
hogy tanulmányaimat is ott 
folytassam. Német nemze-
tiségű családom késztetett 
arra, hogy német nemzetiségű 
gimnáziumban tegyem le az 
érettségi vizsgát, majd, a Pécs 
Tudományegyetemen szerez-
tem jogi diplomát. Fontosnak 
tartom a német nemzetisé-
gi kultúra megőrzését, ezért 
gyermekeimmel egy baranyai 
kis falu, Feked sváb dialektu-

sában beszélünk egymással. 
Talán mi vagyunk az utolsók, 
akik életben tartják ezt a 
nyelvjárást.

– Mióta foglalkozik írás-
sal, honnan ered vonzalma 
az irodalomhoz?

– Már a középiskolában is 
rajongtam az irodalom iránt, 
és írogattam is, de komolyab-
ban 2012 óta foglalkozom 
az írással, amikor „Az Öreg” 
című rövid elbeszélésem 
bekerült az Irodalmi Jelen 
folyóirat által kiírt pályázat 
legjobb novellái közé.  Első 
regényem, „A bal lator lemá-
szik a keresztről”, melyet 
műfajilag példázatként jelö-
lök, 2019-ben jelent meg a 
Napkút kiadónál.

– Mely szerzők voltak ha-
tással írásaira és milyen 
értékeket tart fontosnak, 

melyeket igyekszik beépí-
teni irodalmi munkássá-
gába?

– Nem vagyok híve a ha-
sonlítgatásoknak, és nem 
szeretném magam beskatu-
lyázni sem, de  kedvelem az 
igényes krimiket, különösen 
Agatha Christie-t, és persze 
a nagy előd E.A. Poe műveit 
is megkerülhetetlennek tar-
tom. A külföldi szerzők közül 
megemlíteném még Samuel 
Beckettet, Georg Orwellt, Paul 
Austert vagy a Sztrugackij fí-
véreket. Ők valamilyen mó-
don mind éreztetik hatásukat 
a második regényemben. A 
magyar alkotók közül Móricz 

Zsigmond, Kosztolányi Dezső, 
Sánta Ferenc és Bartis Attila 
állnak hozzám a legközelebb.

– Hogyan képzeli el a Ka-
tonatelepi Közügyekben 
megjelenő elbeszélés so-
rozatot, folytatja-e a „Feri 
meg a Tibi” írásokat?

– Úgy tervezem,  hogy de-
cemberben  lezárom ezt a 
sorozatot ,és valamilyen más 
formátumot keresek, amivel 
a helyi olvasókat elérhetem 
és felhívhatom a figyelmet a 
kultúra fontosságára, az olva-
sás és az írás szeretetére. Kár 
hogy kevés visszajelzést kapok 
az újságban megjelenő írása-
immal kapcsolatban, mert az 
adhat iránymutatást a hogyan 
továbbra.

– Köszönöm a beszélgetést 
és remélem, hogy sokan ol-
vassák majd írásait és érkez-
nek majd visszajelzések is, 
nemcsak a virtuális térben. 
Említette, hogy érdeklődik a 
borkultúra iránt, így remélem, 
ön is kapcsolódhat a szőlő bor 
kultúra barátaihoz itt Katona-
telepen akár a Kutató Intéze-
ten keresztül, akár a Mathiász 
János borrendben, melynek 
székhelye ugyancsak a kutató-
ban van.

Dr. Kerényi Zoltán 

A bálnák tudják
Wesz Péter: A bálnák tudják, de nem mondják el, csak énekelnek 

Budapest, Napkút, 2022 – könyvismertető
Különös világ tárul elénk 
Wesz Péter legújabb regé-
nyét megnyitva. Izgalmas 
krimi, bibliai parafrázisok, 
abszurd dráma és disztó-
pia, a remény hajszála-
in ringatózó sötét víziók 
mind-mind megférnek a 
250 oldalnyi kötetben, 
mely már a külcsínt tekint-
ve is reprezentatív szándé-
kot mutat. 

Két sírásó (Malak és Rúd) 
történetével bontakozik ki az 
abszurd krimiként is aposzt-

rofálható olvasmányos re-
gényfolyam. A hullák boncol-
gatásán túl azonban később 
az emberi lélek és a lélek jö-
vőjének kérdései is exhumá-
lódnak Tropio, a – néhol kicsit 
már túlságosan nyilvánvalóan 
– Agatha Christie klasszikus 
nyomozófigurájára, Poirot-ra 
emlékeztető trouvailljai által. 
A szokatlan, olykor ironikus 
felütésű, avagy beszélő nevek 
is hozzájárulnak ennek a fur-
csa, kopár, mégis az élet jeleit 
egyre és kitartóan felvillantó 

világhoz, mely – mint később 
kiderül – egy hajdani üveg-
város, a fejlett világ romjain 
pislákol az ember, lélek- és 
művészetellenes diktatúra 
mezében. Vezetője a „Tanács”, 
kiknek tagjait kezdi mészárol-
ni a titokzatos gyilkos…

 Még mielőtt „spoilerbe” for-
dulna szavunk, térjünk vissza 
ehhez a különös atmoszférá-
hoz, melyet szerzőnk megte-
remt. Sokrétű stílusmandalát 
kapunk, hol a központi motí-
vum, a „bálnák éneke”, az élet 

értelmére rákérdezés, sokáig 
megbúvik, s végül Jónás tör-
ténetének egyfajta átirataként 
bukkan felszínre. Másik elemi 
gondolata a regénynek a kér-
dezés fontossága. A Körzet, 
melyben a mű cselekménye, 
mint egy elhatárolt, betegesen 
kialakított alapelvekkel átszőtt 
terület, földrész jelenik meg, 
az Intelmekre épül, melyek 
szerint a tudás és kérdezés 
tilos a Körzet lakói számára, 
hol a szabadság és az értelem 
ismeretlen fogalom, s csak 
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– Itt volt!
– Dehogy is volt itt, Feri! Itt a kert-

helyiség volt. A pult, az valahol itt 
lehetett. Ott meg a belső rész. 

– Lehet, hogy igazad van Tibor, 
bár a tájolással neked voltak gond-
jaid. Kelet? Nyugat? Emlékszel még? 
He-he.

– Mégis odataláltam a határkerí-
téshez. Téged meg majdnem meget-
tek a migránsok.

– Dehogy ettek meg! Inkább meg-
kínáltak... Egy pisztollyal. De voltak 
köztük egész rendesek is.

– Az a fő, hogy hazaértünk.
– Ha a fiad nem segít...
– Ja, ja, miközben mi keletre nyi-

tottunk, ő szépen hazajött határva-
dásznak.

– Az istállófiúhoz képest végül is 
előrelépés. Jól fölfordult itt minden, 
mialatt nem voltunk itthon. Kitesszük 
egy évre a lábunkat, és...

– Egy sáros bakancs meg beteszi 
a lábát.

– Sajnos ismerem ezt a sáros ba-
kancsot. Jól ismerem.

– Úgy látszik, hogy nem mindenki-
nek vannak olyan rossz emlékei erről 
a bakancsról.

– Hát, Tibor, azt hiszem, hogy a 
piros-fehér sávos sasmadár karmai 
is éppen olyan sárosak.

– Ne politizáljunk, inkább!
– Én nem politizálok, a politika van 

ott mindenhol. Még ez a romhalmaz 
is itt a lábunk alatt. Ez is politika.

– Szerencsétlen Hobbi, hogy el-
dózerolták! Ez meg mi? Nézd, egy 
söralátét!

– Hogy kerül ez ide?
– Egy kocsma romjainál állunk, és 

te azt kérdezed, hogy hogyan kerül 
ide egy söralátét?! Ez olyan, mintha 
a kórházban megkérdeznéd, hogy ho-
gyan kerülnek oda a betegek.

– Meg is kérdezik az orvosok, ne 

aggódj. Egyébként minden rendben 
lenne az egészségüggyel, csak ezek 
a betegek ne lennének.

– Már megint kezded, Feri?
– Jó, befogom a számat. Vedd elő 

azt a kis fát, amit hoztál, és állítsuk 
ide a söralátétre.

– Aztán emlékezzünk meg az el-
múlt évekről, amiket itt töltögettünk el!

– Hol fogunk ezután töltögetni, 
Tibor?

– Majd otthon.
– Nálam, vagy nálad, he-he?
– Egyszer itt, máskor ott. Na, szép 

ez a kis fa, nem? Vettem a vásárban. 
Valami kirakatdísz lehetett.

– Mű.
– Na és. Csináltam hozzá konfetti-

havat is, tessék.
– Vicces, de nem rossz. Műfenyő, 

műhó. Most már csak a műfröccs 
hiányzik.

– Nyugi, hoztam. Tessék!
– Ez meg mi?
– Ezek mi vagyunk. Mondhatni, 

a szabadság vándorai. Te meg én, 
ahogy ülünk az asztalnál és fröcs-
csözgetünk. Nézd, még kis üveget 
meg poharakat is hoztam.

– Látom megtaláltad a gyerekeid 

régi játékait, Tibor. Ez a két kinderto-
jásorrszarvú lennénk mi? 

– Nem találtam jobbat. Barbikat 
meg nem akartam hozni. 

– Még jó!
– Kívánj valamit, Feri!
– Azt nem szilveszterkor kell?
– Az az újévi fogadalom. Kívánj 

valamit, hátha erre jár egy angyal és 
teljesíti.

– Na, jó, kívánom, hogy mindenki-
nek szép karácsonya legyen, és kívá-
nok egy boldogabb, békésebb újévet!

–  Pff... ez olyan Szomszédokos 
volt!

– Szomszédokos?
– Most ne csinálj úgy, mintha, te 

nem nézted volna, Feri! Tudod, Lenke 
néni, Kutya úr, Gábor Gábor.

– Tudom, persze. Már régen volt. 
Akkor mondjam a kamerába? Hol a 
kamera?

– Mondasz valamit! Nekem is az 
az érzésem néha, hogy valaki figyel 
minket.

– Ugye? Olyan, mintha nem is én 
mondanám azt, amit mondok, ha-
nem valaki más adná a számba.

– Igen. Egyébként, lehet, hogy ma-
gunktól nem is innánk fröccsöt, csak 

itatja velünk valaki, hogy viccesebbe-
ket tudjunk mondani.

– Hány fröccsöt megittunk itt a 
Hobbiban!

– Ezen ne múljon, Ferikém! Tes-
sék.

– Hoppá! Tibor, te bekevertél egy 
kis fröccsöt egy két literes pillébe? 
Jól látom?

– A látásoddal nincs baj, Ferikém.
– Uhh, ezzel valami nem stimmel. 

Olyan furcsa a folyása.
– Mi van? Fikázod a fröccsömet? 

Add ide!
– Hú, basszus tényleg. Véletlenül 

a stílfűrész lánckenőolaját hoztam el.
– Gondoltad, hogy majd jót fűré-

szelünk itt a Hobbi romjainál, he-he?
– Pedig esküszöm, bekevertem, 

csak letettem a garázsban, mert ki-
ürült a demizson, és ki akartam öb-
líteni, hogy ne penészesedjen be az 
alja, aztán véletlenül az olajat kaptam 
föl, amikor bepakoltam a táskát.

– Ha már nem fröccs, akkor a 
benzinnek jobban örültem volna.

– Nekem van otthon 120 liter gá-
zolajam a nehezebb napokra. Egy kis 
tartalék, he-he.

– Fogadjunk, hogy van száz kiló 
liszted is, Tibor!

– Nem, arra még kevés volt az az 
egy hónap, mióta hazakeveredtünk, 
mert csak kilónként lehet venni, de 
már gyűlik.

– Olyan furcsa volt ez a múlt év, én 
nem is tudom, mintha...

– Valaki csak megírta volna az 
egészet?

– Ja, nagyon olyan. Tudod mit? 
Kívánjuk azt, hogy hagyja abba!

– Jó ötlet, pihennék már egy ki-
csit. Akkor?

– Együtt?
– Együtt!
– HAGYD ABBA!

Wesz Péter

az emlékezés poszttraumás 
viharában csillan föl egy-egy 
pillanatra (s talán a „kék ma-
dár” költői szimbólumában). 
A hátborzongató elemek talá-
lóan és nem túlzott mértékben 
tűnnek föl: csontvázak, fekete 
bogarak, a gyilkosság nyomai 
és a halál mind az elvakult 

fajgyűlölet, a „sápadtak” ül-
dözése és az „action gratuit” 
kivetülései.

    Nem titkoltan van jelen, 
hiszen egy egész oldalban 
idézi a szerző a dráma egy 
oldalát, a becketti Godot-ra 
várakozás, s talán a két sírásó 
figuráját is körvonalazza egy 

kicsit Vladimir és Estragon 
kultikus alakja. Időről időre 
felbukkan a kérdés, hogy mire 
várunk, s mi az életünk értel-
me, s arra ösztönzi az olvasót, 
hogy maga is, a krimi szálaiba 
immáron teljesen belegaba-
lyodva, valami választ találjon. 
Persze, mint minden valamire 

való alkotásban, a kimondott 
válasz elmarad. Mit kapunk? 
Az érdekfeszítő és extrava-
gáns krimi hátterében a bál-
nák énekének bizonyosságát: 
a reményt, hogy „az igazság 
egyszer megmutatja magát”.

  
Turai Laura

Szerkesztőségi bejegyzés
November 25-én került sor, immár 17. alkalommal,  

a Megyei príma díjak ünnepélyes kiosztására. 
 

Ebben az évben a Magyar irodalom kategória 
kitüntetettje dr. Turai Laura lett, aki lapunk kulturális 

rovatának vezetője

Sok szeretettel köszöntjük a szerkesztőség  
nevében, és kívánjuk, hogy még hosszú ideig  

színesítse a Katonatelepi Közügyek havilapot írásaival.
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Félrecsúszott ünnepek
Október eleje – azt hiszem, 
idén ekkor láttam meg az 
első feldíszített karácsony-
fát valamelyik üzletben. Per-
sze jó, ha időben elkezd ké-
szülni az ember, de ennyire?

Aztán elkezdtek szaporodni 
a karácsonyfák, akciók (?). A 
város advent első vasárnapjára 
már ünnepi díszbe öltözött: fé-
nyek, mézeskalács, forralt bor, 
jégpálya, minden, ami kell… 
Félreértés ne essék, nincs is 
ezzel gond alapvetően. Jól esik 
megállni, mást csinálni, mint 
az megszokott. Márai Sándor 
fogalmazza meg így: „Az ün-
nep a különbözés”. Ünnepek-
re szükségünk van: lassítani, 
megállni, együtt lenni, mást 
tenni.

Az ünnepek mindig felemel-
nek – mi meg néha elrontjuk 
azokat. Kiégve, fáradtan, ve-
szekedések után érkezünk meg 
születésnapba, névnapba és 
karácsonyba is.

A Biblia ószövetségi részé-
ben van egy megdöbbentő 
mondat Isten szájából: „gyűlö-
löm, megvetem ünnepeiteket, 
ünnepségeiteket ki nem állha-
tom!” (Ámósz próféta 5, 21) Mi 
a baja Istennek az ünnepléssel? 
A bibliai szakasz folytatásá-
ból kiderül, az a baja, hogy az 
ünneplő emberek elfeledkez-
tek a lényegről. Bemutatták 
ugyan áldozatukat, elvégezték 
a szertartásokat, énekeltek és 
zenéltek, de valami hiányzott. 
Hiányzott a törvényesség, igaz-

ságosság, irgalom. Magyarul 
ünnep, Istennek szentelt idő 
nem a külsőségektől lesz va-
lóban ünneppé, hanem attól, 
ahogyan egymással bánunk. A 
nagy ünnepeink mindenekelőtt 
és eredetileg Istenhez kötnek. 
Isten közelségéből a maga ter-
mészetességével következik az, 
hogy egymással igazságosan 
és irgalmasan bánunk. Isten 
tehát megveti a karácsonyun-
kat akkor, ha abban nincs ott az 
egymás iránti szeretet. Elég is 
lenne ennyi, szeretni egymást? 
Ha tovább olvassuk az idézett 
bibliai részt, azzal önmagában 
nincs gond, hogy az emberek 
kimutatják Istenhez tartozá-
sukat és teszik azt, amit a 
vallásuk diktál. Átesnénk a ló 
túlsó oldalára, ha annyi lenne 
az ünnep, hogy szeressük egy-
mást. Szükség van az Istennel 
való találkozásra. Még a nem 
hívő ember is valójában azért 
pihenhet, ünnepelhet, mert a 
keresztények Krisztus születé-
sére emlékeznek.

A fentiek nyomán érdemes 
feltenni a kérdés, Isten gyűlö-
li-e azt, ahogyan karácsonyo-
zunk? Elutasítja-e azt a körí-
tést, amit hozzá építettünk? 
Röviden, megmaradt-e ennek 
az ünnepnek a lényege? A vá-
lasz egyértelmű nem! Újra kell 
tanulnunk a karácsonyt, hogy 
ne csak gyermekeinknek, uno-
káinknak akarjunk valami szé-
pet kínálni, hanem számunkra 
is tartalommal teljen meg.

A karácsony a latin eredetű 
inkarnáció, azaz testté tétel, 
testet öltés szóból ered. A ka-
rácsonyt akkor kezdjük el he-
lyére tenni, ha innen indulunk: 
Jézus Krisztus személyében, 
az akkor megszülető gyermek-
ben Isten emberré lett. A szü-
letés mindig csoda. És csoda 
az is, hogy a láthatatlan Isten 
törékeny emberi testet vett 
magára. Miért fontos ez?

Először is, mert ebben kife-
jeződik, hogy Isten közösséget 
vállal velünk. Nem elutasít, 
nem mondja, hogy az ember túl 
rossz, nem hagy el, hanem kö-
zösséget vállal. Teszi ezt azért, 
mert tudja, emberlétünkkel sok 
vesződés, nyomorúság, teher 
jár együtt. Emberré lett és ez-
zel azt üzeni: tudom, mit érzel 
és melletted vagyok!

Másodszor emberként is 
megmaradt Istennek. Minden-
ben olyan lett, mint bármelyi-
künk, egy dolgot kivéve: mivel 
Isten is, soha nem vétkezett. 
Emberi testben felülemelke-
dett mindazon, ami emberi és 
földhözragadt. Az irgalmasság, 
odafordulás, segítés tetteivel 
és isteni hatalmával azt hirdeti, 
hogy lehet és kell többet adni 
és jobbá lenni annál, mint amik 
vagyunk.

Harmadszor, Isten az ele-
sett, bűnös – vagyis Istentől el-
szakadt – emberi természetet 
vette magára. Karácsony a kez-
det, ami folytatódik Jézus taní-
tásaiban és gyógyításaiban és 

beteljesedik kereszthalálában 
és feltámadásában. A lényeg 
ez: azért lett emberré, hogy a 
világ bűnét, az ember bűnét el-
hordozza, helyettünk és értünk 
meghaljon és feltámadásával 
legyőzze a halált.

Karácsonykor erre kellene 
gondolnunk. Arra, hogy mind-
annyian megajándékozottak 
vagyunk, mert Isten az életet 
hozta el a földre. Ma, amikor 
az emberi élet annyi kihívásá-
val, mocskával szembesülünk, 
vissza kellene térnünk kará-
csony eredeti üzenetéhez!

Nem elég, ha azon sajnálko-
zunk, hogy régen minden jobb, 
más volt. Nem elég, ha panasz-
kodunk a sokba kerülő ünnep 
miatt. Kevés, ha kimondjuk, 
elegünk van a lélektelen ünne-
pekből. A karácsonyunk lehet 
olyan ünnep, ami tetszik Isten-
nek. Ami pedig neki tetszik, az 
jó nekünk. Legyen olyan kará-
csonyunk, amikor találkozunk 
az emberré lett Istennel és 
egymás felé pedig szeretettel 
és irgalommal fordulunk.

Laczay András
lelkipásztor

Inkarnáció
„S az Ige testté lett, és közöttünk élt. Láttuk 

dicsőségét, az Atya Egyszülöttének dicsőségét, 
akit kegyelem és igazság tölt be.” 

(János evangéliuma 1.14)
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Készülődés karácsony titkos, szent ünnepére
A tartalom régi – a lehetőségek újak

Ádvent 2022. Ez az időszak 
ebben az évben a szokásos-
nál is nagyobb mértékben 
határozza meg az egész világ 
gondolkodását, az emberek 
mindennapos életét. 

A covid járvány végre szű-
nőben levő kihívásai után az 
elnyúló háborús helyzet és 
annak következményei, a bi-
zonytalanság, a létkérdések 
mindannyiunk számára kínzó 
gondolatokat vetnek fel. 

Mit várhatunk?  Elindult egy 
megállíthatatlannak tűnő fo-
lyamat? Meddig mehet még? 
Mi jöhet még ezek után? 

A választ önmagunknak 
meg lehet negatívan megfogal-
mazni, de lehet reménységgel 

is gondolkodni a holnap felől. 
A reménység megéléséhez 
több kell az értelem, a józan 
előrelátás emberi lehetőségé-
nél. Kell hinni, tudni és bízni 
abban, hogy Jézusra, aki már 
kétezer éve itt van, az ő meg-
születésének ünnepére, az 
ádventi csendben, ebben az 
évben is várakozhatunk

Ádvent van! Bűnbánati 
idő. Ádvent van! Felkészülési 
idő. Része kell, hogy legyen 
a csend, amely az odaszánt 
időben meggyújtott gyertyák 
fényében figyelmeztet, és lel-
künk mélyében láttat valami 
mást, ami túlmutat az evilági 
lehetőségeken és azáltal, hogy 
felemel, reményteli látást ad a 

napi gondoktól kezdve a leg-
fontosabb életdöntésekig.

Karácsonyt várni kell! Ké-
szülni rá. 

Várjuk-e még? Tudunk-e 
ezzel a régi üzenettel kezdeni 
valamit? 

Milyen a várakozásunk? 
Amikor már nem valamire vá-
gyunk, hanem valakire, akinek 
hatalmában van minden, amit 
várunk, és amit megkapha-
tunk, mert mindezt Jézus ne-
künk készítette az érkezésé-
vel.  Úgy várhatjuk, hogy lelki 
szemeinkkel látjuk: már köze-
ledik, jön hozzánk, s minden-
képp megérkezik.

Már felismerhetjük, hiszen 
itt volt azon az első karácso-

nyon. Megszületett a világ 
megváltója, a teremtő Isten 
akaratából elhozta az Isten 
szeretetét minden ember szá-
mára.

Karácsony ünnepe ma is 
ezt hitelesíti, ezt erősíti meg, 
teszi személyessé. Lehet a 
karácsony el nem múlóan a 
miénk és a továbbadott aján-
dék megélésében azoké, akik 
fontosak nekünk. 

Jézus születésével megkap-
tuk a legnagyobb ajándékot: 
Isten szeretetét, kegyelmét és 
a Reményt!  Éljünk vele! Áldott 
karácsonyt! 

Kis János 
nyugalmazott evangélikus 

lelkész

Visszaküldött videókártya  
– csökkentett ellenérték visszafizetése
Vélhetően másokkal is elő-
fordult már, hogy egy ideig 
gondolkodtak: visszaküld-
jék-e az interneten rendelt 
terméket vagy megtartsák. 
Hiszen – emberek vagyunk, 
gyakran kényelmesek –, 
macerás a visszacsomago-
lás, postára adás. De mi-
vel folyamatosan érezzük, 
hogy nem igazán ezt akar-
tuk, a végén mégis visz-
szaküldjük, még az elállási 
határidőn belül. 

Nos, nagyon meglepődnénk, 
ha nem a teljes vételárat kap-
nánk vissza, hanem egy úgy-
nevezett használati díjjal csök-
kentett összeget. Szerencsére 
ez a kereskedői magatartás 
nem túl gyakori, de sajnos, 
nem is egyedi. Mit lehet tenni? 
Azt, amit az így járt fogyasz-
tó is tett – a lakhely szerint 
illetékes békéltető testülethez 
kell fordulni.

De lássuk a történetet. Egy 
vevő egy informatikai webáru-
háztól videokártyát rendelt. A 
termék 370.400 forintos vétel-
árát plusz a 2.350 forint szál-
lítási költséget banki utalással 
teljesítette. A videokártyát ki-
próbálta és mivel az nem felelt 

meg az előzetes elvárásainak, 
ezért a vállalkozásnak meg-
küldött elektronikus levélben 
elállt a szerződéstől. A termé-
ket sérülésmentesen, az ere-
deti csomagolásban (megjegy-
zés: ez már nem kötelező!) az 
eladó által megjelölt helyen 
személyesen átadta. 

A vállalkozás viszont ugyan-
csak elektronikus levélben tá-
jékoztatta a fogyasztót, hogy 

csak a vételár 80 százalékát 
tudják csak visszafizetni. Ál-
láspontjukat azzal indokolták, 

hogy a fogyasztó az elállási jo-
gát a 14. napon gyakorolta, így 
vélelmezhető, hogy a terméket 
nemcsak kipróbálta, hanem 
hosszabb ideig használta is, 
így azt már csak értékcsök-
kentett áron tudják újra ér-
tékesíteni. Ezért a fogyasztó 
számlájára csak 296.320 fo-
rintot utaltak vissza. Mivel az 
újabb levélváltás is eredmény-
telen volt, a vevő a békéltető 

testülethez fordult.
A Bács-Kiskun Megyei Bé-

kéltető Testület eljáró tanácsa 

a felek meghallgatása után 
helyt adott a fogyasztó kérel-
mének. Ajánlásában kötelezte 
a vállalkozást, hogy a levont 
74.080 forintot fizesse vissza 
a fogyasztónak. 

Döntését a testület azzal 
indokolta, hogy a rendelkezés-
re álló adatok és bizonyítékok 
alapján megállapítható misze-
rint a fogyasztó elállási jogát 
a jogszabályban előírtaknak 
megfelelően gyakorolta, ame-
lyet a vállalkozás sem vitatott 
az eljárás során.  Ugyanakkor 
az eljáró tanács álláspontja 
szerint a vállalkozás csak vé-
lelmezte, de hitelt érdemlően 
nem támasztotta alá a termék 
20 százalékos értékcsökke-
nését, ezért a vevő a vételár 
teljes összegének visszafize-
tésére jogosult. 

A Bács-Kiskun megyei  
Békéltető Testület címe:  

6000 Kecskemét, 
Árpád krt. 4. 

Telefon:  
76/501-525, 70/938 4765 

E-mail:  
bekeltetes@bacsbekeltetes.hu

 Összeállította: 
Kovács Klára
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Újborok kezelése
Az idei év nem kényeztette el 
a szőlőtermelőket, bár fagyká-
rok környékünkön nem volta, 
de helyette volt súlyos aszály, 
mikor napfény és meleg kel-
lett volna, helyette hidegek 
köszöntöttek ránk, különösen 
virágzás tájékán, és az érési 
idők is 1-2 hetes csúszásban 
voltak, de minőségi szempont-
ból többségében meglepően jó 
borokat lehetett előállítani. 

Remélve, hogy az intézetnél 
tapasztalt szőlőfelvásárlási 
láz után a felhasznált termés-
ből nemcsak pálinkát főztek, 
és a saját kertben termelt 
fürtökből is bor készült, most 
néhány aktuális borkezelési 
teendőt ismertetünk. 

A bor készítése, kezelése, 
tárolása során számos kö-
rülmény befolyásolja, veszé-
lyezteti a bor finomságát, 
egészséges állapotát, tiszta 
illatát, kellemes zamatát, szép 
színét, csillogó tisztaságát. 
Kellő gondossággal, a pince-
higiénia betartásával, alapos 
felkészültséggel végzett bo-
rászkodás esetén a borhibák 
megelőzhetők illetve a kezdeti 
szakaszban észlelve könnyen 
elháríthatók. A feldolgozás 
során a mustba került bogyó-
részek és egyéb szennyező 
anyagok, az elhalt élesztősej-
tek erjedés után leülepednek a 
borban. Később a bor tisztulá-
sa, fejlődése folyamán mindig 
válnak ki a borból különféle 

anyagok, amelyek szintén a 
hordó fenekére szállnak le. A 
borból kivált és leülepedett 
sűrű, zavaros anyagokat bor-
seprőnek, a hígabb részt alj-
bornak nevezzük. A kierjedés 
utáni első művelet a fejtés. Azt 
a műveletet, amelynek során 
a bort egyik tárolóedényből 
a másikba áramoltatjuk át, 
miközben a bor tisztáját elvá-
lasztjuk a seprőjétől, fejtésnek 

nevezzük. A fejtés a hagyomá-
nyos borászatban önálló (is-
kolázó) pinceművelet. 

A fejtés célja egyrészt a bor 
megtisztítása (hogy a tiszta 
bort a seprőtől elválasszuk), 
másrészt hogy a bor levegőz-
tetésével (a levegőre érzé-
keny anyagok, fehérjék, nyál-
kaanyagok kicsapódásával) 
elősegítsük fejlődését, végső 
soron stabilizációját

 A fejtés ideje

A bor fejlődése szempontjából 
az első fejtés a legfontosabb. 
Ideje az erjedés befejezése, 
illetve a bor letisztulása után 
van. Általában a zajos erjedés 
után 2-8 hét múlva időszerű. 
Ezt mostanra már mindenütt 
el kellett végezni, kivéve a 
későn szüretelt, esetleg még 
sok cukrot tartalmazó borok 
esetét.

Alapszabály, hogy a borokat 
(néhány eset kivételével: pl. 
testes vörösborok, kemény, 

savas borok, borkülönleges-
ségek) minél előbb fejtsük le. 
A túl késői fejtés mindig na-
gyobb kockázattal jár, mint a 
túl korai.

Korai fejtést igényelnek a 
természetes szőlőillattal és 
zamattal rendelkező, könnyű, 
reduktív borok, valamint a 
savszegény borok. Egészsé-
ges szőlőből készült bornál 
várhatunk annak teljes letisz-
tulásáig, rothadt szőlő borát 
az erjedés befejezése után, 
mikor már kissé letisztult, 
azonnal fejtsük le. Igen diva-
tos napjainkban a borok korai 
forgalomba hozatala., főleg 
gyümölcsös friss illatok miatt, 
ám ezek hamar eltűnnek még 
szakszerű kezelés mellett is, 
ezért sokszor széndioxidos 
védelmet igényelne. kisüze-
mekben, háztáji gazdaságok-
ban ez nehezen kivitelezhető, 
ezért adjuk borainak kellő 
időt a fejlődésre, érlelődésre. 
Később fejtjük a nagy cukor-
tartalmú mustokból erjesz-
tett, nagyobb alkoholtartalmú, 
extraktban gazdag, savasabb 
fehér borokat, valamint a vö-
rösborokat is, mert a seprőjén 
álló bor savtartalma csökken 
az almasav bontó baktériu-
mok hatására.

Oxidációs elváltozások
Az egyik leggyakoribb hiba, 

ami boroknál előfordul az oxi-
dáció okozta károsodás, ami 
a kezdeti időszakban csak le-
vegős illattal, ízzel jelentkezik. 
Ez a károsodás a megfelelő 
alapkénezés elmulasztása, 
illetve az átmenetileg előfor-
duló darabban tartás miatt 
következik be. Ha a borban a 
szabad kénessav mennyisé-
ge 4-6 mg/l-re csökken, ak-
kor már fennáll a veszélye az 
oxidálódott íz kialakulásának 
fahordós tárolásnál, ami Ka-
tonatelepen gyakori. Ennek 
megszüntetésére egy jelen-
tősebb mértékű (60-80 mg/l) 
kénezés szolgál. Nem kell 
félni a kénezéstől, okszerű és 
mértékletes alkalmazása csak 
segít, egészségügyileg ártal-
matlan.

Súlyosabb károsodást is 
okozhat az oxidáció, amikor 
a borunk színe mélyül, és 
barnás árnyalatot vesz fel. 

Minőségi szempontból ez a 
jelenség az újborok és óborok 
tekintetében más megítélés 
alá esik, hiszen újboroknál 
illetve 1 éves boroknál kifeje-
zetten hátrányos, míg 3-5 éves 
boroknál kellő tartalom esetés 
elfogadhatónak minősül.

Fahordós tárolásnál az oxi-
dációs károsodás mérséklését 
– és borbetegségek kialakulá-
sának megelőzését is – szol-
gálja a rendszeres töltögetés. 
A feltöltésre használt bor 
egészséges és lehetőleg ha-
sonló fajtájú legyen.

Kénezési hibák

A kénezés alapvető borke-
zelési művelet, amely nélkül 
nem lehetséges eltartható, jó 
minőségű bort készíteni. Kel-
lő időben elvégzett optimális 
kénezéssel tudjuk biztosítani 
a borok megfelelő védelmét 
és fejlődését. Az újborok első 
kénezése döntő jelentőségű, 
ezért is nevezzük alapkéne-
zésnek, melynél ügyelni kell 
arra, hogy az erjedés teljesen 
befejeződjön, mert különben 
biztosan kénhidrogénes lesz 
a borunk, amelyet már csak 
külön kezeléssel tudunk meg-
szüntetni (0,2-0,8 g/hl CuSO4 
adagolással).

Alapkénezési értékek a bor 
karakterének függvényében 
választhatóak meg. A nagy 
savtartalmú, kemény boroknál 
elegendő 35-40 mg/l szabad 
kénessav értéket beállítani. 
Hasonlóképpen elegendő ilyen 
adag a vörös boroknál is. Lágy 
karakterű borok esetében 50 
mg/l szabad kénessav szintet 
alakítsunk ki és ugyanilyen 
érték megfelelő az üde, illatos 
könnyebb boroknál is. A ké-
nezés módjától illetve kénező 

Dr. Kerényi Zoltán

Nyílt fejtés
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anyagoktól is nagymértékben 
függ a pontos, megfelelő ada-
gú kénessav szint biztosítása. 
Az általánosan használt, po-
rított borkén (Kálium-meta-
biszulfit) 50%-os hatóanyag 
tartalmú, amellyel viszonylag 
pontosan tudunk kénezni, de 
csak akkor, ha a mennyisé-
get is pontosan számoltuk és 
mértük ki.

A „Kénfüstre” fejtés is el-
terjedt módszer, de ennek 
pontossága mérsékelt, mert a 
kénlap elégetéséből származó 
kén-dioxid elnyelődése a bor-
ban változó a betöltés módjá-
tól függően. Hektoliterenként 
1 kénlap elégetéséből 10 g 

kén-dioxid képződik, aminek 
a 60-70%-a oldódik a borba. 
A „hordókénezéssel” végzett 
kezelés után porított borként 
adagolni felesleges, mert két-
szeres kénezési dózis kerülne 
a borba.

Az utóbbi években a tö-
mény 45%-os cseppfolyós 
kénező anyagot is árulnak 
(ammónium-szulfit), mely-
nek adagolása nagyon precíz 
mérést igényel, hiszen köny-
nyen túladagolhatjuk a ként. 
Legjobb a tömény oldatot 
4-5%-ra hígítani és ezzel a 
törzsoldattal kénezni. Szintén 
bizonytalan pontosságú az 1 
kg-os fémtartályokban forgal-

mazott cseppfolyósított kén-
dioxid alkalmazása. Célszerű 
ebből is vizes törzsoldatot 
készíteni és a törzsoldatot 
mérőhengerrel kimérve ada-
golni.

Hordó okozta hibák

Az egészséges, jól fahordó 
jelentősen hozzájárul a bor 
fejlődéséhez, finomodásához, 
de egyes estekben a hordó hi-
bákat is okozhat. A helytelenül 
kezelt vagy elhanyagolt hordók 
súlyos illat és íz hibát idéz elő. 
Ezek közül a legveszélyesebb 
a dohosság, amely a zöldpe-
nész miatt alakulhat ki. A do-

hos bor kezelése még nagyobb 
adagú aktív szenes kezeléssel 
(150-300 g/hl) is csak mérsé-
kelt eredménnyel kecsegtet. 
Más jellegű a „vízdoh” hatása, 
amely a nem kellően kiszik-
kasztott hordóknál fordulhat 
elő, amitől a bor mosogatólé-
re emlékeztető, poshadt szagú 
és ízű lesz.

Hosszú ideig – 1-2 évig – 
nem használt vagy kénezett 
hordók újbóli alkalmazása 
idézheti elő a szulfátos fa ízt. 
Ennek megelőzését a haszná-
latba vétel előtt történő hideg 
vizes áztatással biztosíthat-
juk. 

Forrás: agronaplo.hu

Novemberi kecskeméti sporthírek – ízelítő
LABDARÚGÁS

A NB I.-ben a KTE-Hufbau 
férfi felnőtt labdarúgó csa-
pata a Mezőkövesd Zsóry FC 
vendégeként szenvedett 2-1 
arányú vereséget. A hazaiak 
az első félidőben jobbak voltak 
irányították is az egész össze-
csapást, míg a vendégeknél 
kimaradtak a helyzetek. 

KTE- Puskás Akadémia 1–1. 
A hazaiak játéka végig stabil 
volt, jobb mint a két csapat 
első összecsapásán. Összes-
ségében igazságosnak mond-
ható döntetlen született.

A Zalaegerszegi TE vendé-
geként 0–0-s igazságos dön-
tetlennel zárta az őszi idényt 
a KTE. Egy fárasztó menetelés 
végén a második helyen telel-
hetnek a kecskeméti fiúk, ami 
a klub történetében minden-
képp a legdicsőségesebb kor-
szakok között szerepel. 

FUTSAL

A magyar férfi első osztályú 
futsal bajnokságban szereplő 
SG Kecskemét Futsal csapata 
az MVFC Berettyóújfalu ven-
dégeként kapott ki 5–3 arány-
ban. Megérdemelt hazai siker 
született, akik kihasználták a 
vendégek buta hibáiból adódó 
helyzeteiket. 

Hazai pályán fogadta az Á 
Stúdió Futsal Nyíregyháza 
csapatát a kecskeméti együt-
tes. 4–1-es hazai győzelem 
született, ami elfogadható, 

de a kapott gól ordító hibából 
született. 

SG Kecskemét Futsal – Ha-
ladás VSE 1–3. A hazaiak tar-
talékos felállásban fogadták 
a jó erőkből álló szombathe-
lyieket, akik végig frissebbek 
voltak a cseréiknek köszönhe-
tően. 

KOSÁRLABDA

A férfi kosárlabda NB I.-
ben szereplő DUNA ASZ-
FALT-DTKH Kecskemét az 
Atomerőmű SE csapatát fo-
gadta és szoros meccsen ma-
radt alul 69–74 arányban. Sok 
hibával játszottak a hazaiak, 
akik a kulcs szituációkban 
rosszul döntöttek. 

DUNA ASZFALT-DTKH Kecs-
kemét – Falco – Vulcano Ener-

gia KC Szombathely 85–95. Az 
első félidőben tartotta magát 
a hazai csapat, de később 
alábbhagyott a koncentráció, 
sok volt az eladott labda, így 
vereség lett a vége. 

Budapest Honvéd - DUNA 
ASZFALT-DTKH Kecskemét 
57–68. Fontos mérkőzést 
nyert meg idegenben a veresé-
gek után a hírös városi gárda. 
Főleg a védekezésben nyújtot-
tak kimagaslót a játékosok. 

RÖPLABDA

A MAFC csapatát fogadta Ext-
raligás meccsén a Kecskeméti 
RC férfi első osztályú röplabda 
csapata, ahol rendkívül szoros 
meccsen hazai 3-2-es siker 
született. 

A Magyar Kupában KRC – 

Szolnoki RK 3–1. Sima győze-
lem, de sajnos a fiatalok nem 
tudtak élni a kínálkozó játék-
percekkel. 

SÚLYEMELÉS

A súlyemelő Országos Baj-
nokságon Árva Cintia a Kecs-
keméti TE versenyzője arany-
érmet szerzett lökésben 59 
kg-ban. 

BÚVÁRÚSZÁS

Szili Nóra és Blaszák Lilla a 
Bácsvíz KVSC versenyzői re-
mekül szerepeltek a Dunaúj-
városban rendezett Uszonyos 
és Búvárúszó Országos Baj-
nokságon.  

Dr. Kovács Péter
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November során kerültek 
megrendezésre az ide utol-
só Bozsik rendezvények a 
gyerek focistáknak. A szezon 
végére szépen belerázódott 
mindenki, az ilyen tornák 
menetrendjébe, nem csak a 
gyerekeknek kellett tanulni, 
hanem nekünk sportveze-
tőknek, edzőknek is, hiszen 
ez valami új volt, amit eddig 
még nem csináltunk. Kiala-
kultak a csapatok, illetve az 
edzőket is hozzá tudtuk ren-
delni a 3 különböző korosz-
tályhoz, így sokkal kiszámítha-
tóbb a játékosoknak is, hogy mi 
az adott edző elképzelése, mit 
vár el tőlük a pályán. Aki már 
volt ilyen tornán az tudja, hogy 
itt számszerű eredményeket 
nem jegyeznek fel, így tabella 
sincsen, a lényeg az, hogy mi-

nél többet játszanak és fejlőd-
jenek a fiatalok. 

Összességében azt mond-
hatjuk ez sikerült is, sokat fej-
lődött mindenki, ügyesen fel 
tudták venni a versenyt a náluk 
régebb óta együtt készülő csa-
patokkal, játékosokkal, ezért 
nagyon büszkék vagyunk rájuk 
mi is, nem csak a szüleik.

December elején felnőtt 
csapatunk is befejezte a sze-
replést a labdarúgó bajnok-
ságban. Sajnos az utolsó 4 
fordulóban nem sikerült annyi 
pontot gyűjteni, amennyit sze-
rettünk volna. 

November első hétvégéjén 
elég tartalékos felállásban el-

szenvedtük első vereségünket 
Szabadszállás csapatától 2-0 
arányban, erősebb összeállí-
tásban lett volna esély a győ-
zelemre vagy a pontszerzés-
re.  Utána sikerült egy nehéz 
mérkőzésen 3-0 arányban 
nyerni a Fülöpjakab otthoná-
ban, nehéz ott játszani, elég 
szűk pálya, épphogy megvan 
a minimum méret és talaj 
sem az itthon megszokott mi-
nőségű. A november harma-
dik mérkőzésen egy fájó 3–1-
es vereséget szenvedtünk el 
Ladánybene csapatától hazai 
pályán, úgy éreztük mi ját-
szottunk jobban, de mégis 
ők rúgták a több gólt, erre 

szokták mondani, hogy ilyen 
a foci. 

Az utolsó előtti fordulóban 
szabadnaposak voltunk, majd 
a szezon záró mérkőzésén 
3-1 arányban győzni tudtunk 
Kecskeméten az SC Hírösép II. 
csapata ellen, így 26 ponttal a 
6. helyen állunk a 15 csapatos 
bajnokság felénél.  Azt mond-
hatjuk hátul stabil volt a csa-
pat az ősszel, hiszen a bajnok-
ságban a legkevesebb gólt mi 
kaptuk, viszont a rúgott gólok 
számában messze el vagyunk 
maradva az élmezőnytől. 

Ha sikerül a támadójátékun-
kat kicsit hatékonyabbá tenni, 
akkor a bajnokság végére még 
előrébb is végezhetünk a mos-
tani helyezésünknél.

Szentesi Zoltán
KTSE alelnök

Emléktábla-avatás a Mathiász János iskolánál

Máday Norbert – a magyarországi kungfu megteremtőjének – mestere, Slavko Truntic előtt tisztelegtünk a katonatelepi iskola 
falán elhelyezett emléktáblánál. Máday Norbert („Szi Fu”) ma is a Wing Tsun Egyesület vezetője, a Kelet-Európai Wing Tsun 
Szövetség vezető instruktora, Az egyik legrégebbi és legnagyobb magyarországi kungfu iskola megalapítója és vezetője. Az ün-
nepségen jelen volt dr. Szeberényi Gyula Tamás országgyűlési képviselő, valamint dr. Salacz László és dr. Fekete Gábor önkor-
mányzati képviselő. „Ha nem lett volna Slavko Truntic, akkor nem lenne Máday Norbert, és nem lenne magyarországi kungfu!”

KTSE hírek


